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Město Morkovice-Slížany

ročník - XXIV, číslo 3 - září 2021

Vážení spoluobčané,
každodenní události ve světě i  doma nám 

nepřinášejí do života vesměs nic optimistic-
kého. Hrnou se na nás informace o válečných 
konfl iktech ve světě, nepříznivé ekonomické 
situaci a v neposlední řadě jsme svědky extrém-
ních výkyvů počasí. Příkladem je tornádo, které 
zasáhlo jižní Moravu.

I přes tyto události prožíváme své běžné sta-
rosti i radosti. K radostem určitě patří, že jsme 
se přibližně od května měli možnost scházet 
při různých akcích. Jednou z  nejvýznamněj-
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ších v  tomto roce bylo výročí 150. let od zalo-
žení Sokola v Morkovicích. Morkovští Sokoli se 
postarali o  důstojný a  slavnostní průběh oslav 
s  výbornou přípravou a  organizací. Společně 
jsme zavzpomínali, pobavili a zasmáli se, prostě 
prožili jsme velmi příjemný den.

Rád bych zmínil i  další akce, které přispěly 
k pohodě, zábavě a sportovnímu vyžití. V prázd-
ninových měsících se uskutečnily dva  triatlo-
ny,  Morkovské chlap a  Morkoman. V  červenci 
proběhl na sokolské zahradě motorkářský sraz. 
Z  dalších akcí bych rád zmínil tábor pro děti, 
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který pořádala římskokatolická farnost, zahrád-
kářský zájezd, jehož součástí byla návštěva vý-
stavy mečíků, promítání v letním kině, zábava se 
skupinou Motus pořádaná FC Morkovice, noční 
soutěž dospělých v požárním útoku a rozloučení 
s prázdninami na sokolské zahradě.

Děkuji všem, kteří se zapojili a  přispěli 
k pohodovému průběhu všech akcí. Myslím si, 
že právě tyto drobné radosti nám dávají sílu jít 
dál, tvořit a soustředit se více na pozitiva. Přeji 
Vám pevné zdraví, pracovní úspěchy a funkční 
mezilidské vztahy.

Slovo starosty
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Zápis ze zasedání zastupitelstva města Morkovice-Slížany č. 15
konaného dne 16.6.2021 v 17.00 hod. 

v zasedací místnosti radnice v Morkovicích

I. Při zahájení bylo přítomno 13 členů městského zastupitelstva
Omluveni: MUDr. Chvátalová, J. Vinklárek
Návrhová komise: P. Jablunka, Ing. Zdražilová
Ověřovatelé zápisu: Mgr. Albrechtová, R. Klímek

Program ze zasedání zastupitelstva č. 14 byl schválen jednomyslně.

Program: 1. Zpráva o plnění usnesení
 2. Zpráva o činnosti rady města
 3. Rozpočtové opatření č.3
 4. Projekt využití dešťových vod z koupaliště   
 5. Změna zřizovací listiny Technických služeb Morkovice-

-Slížany s.r.o.  
 6. Závěrečný účet města Morkovice-Slížany za rok 2020
 7. Účetní závěrka města Morkovice-Slížany
 8. Stížnost na losování stavebních pozemků v lokalitě Záhu-

menice II
 9. Majetkoprávní úkony 
 10. Volba přísedících soudců

Program byl schválen jednomyslně.

II. Projednávání programu
1. Zpráva o plnění usnesení 
Kontrola plnění usnesení z jednání Zastupitelstva města Morkovice-Slížany 
č.14 ze dne 12.4.2021
Usnesení č.10/14/21
 Bezúplatný převod pozemků v k. ú. Morkovice od ČR- Úřad pro zastupování 
státu ve věcech majetkových .  Smlouva je podepsaná a odeslaná na vklad do 
katastru nemovitostí.
Usnesení č.11/14/21 usnesení č.12/14/21
Bezúplatné nabytí pozemku p.č. 1395/20 a p.č. 1021/27 v k.ú. Morkovice do 
vlastnictví města .  Smlouva je podepsaná a odeslaná na vklad do katastru 
nemovitostí.
Usnesení č.13/14/21
Koupě pozemku par.č.1301 orná půda od pana Tichého. 
Smlouva je podepsaná a byl proveden vklad do katastru nemovitostí.
Usnesení č.14/14/21
Prodej pozemku par. č. 1814/21 o velikosti 12 m2 v k.ú. Morkovice panu  
Kozákovi a paní Kotkové. Smlouvy jsou podepsané a odeslané na vklad do 
katastru nemovitostí
Usnesení č.15/14/21
Prodej pozemku par. č. 1814/21 o velikosti 45 m2 v k.ú. Morkovice  panu 
Štolfovi a paní Handlové.  Smlouvy jsou podepsané a odeslané na vklad do 
katastru nemovitostí.
 Usnesení č.16/14/21
Prodej pozemku o velikosti 850 m2 na parcelách č. 1395/1 a č.1398  v k.ú. 
Morkovice  panu Cáhlíkovi. Smlouva není podepsaná
Usnesení č.19 až 33/14/21
Prodej pozemků Záhumenice - 14 smluv je podepsáno. Jedna smlouva ne-
byla uzavřena. Pozemek byl nabídnut dalšímu zájemci v pořadí dle usnesení 
města č.32/14/21 a to Ing. Janě Baginové.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o plnění usne-
sení.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

 2. Zpráva o činnosti rady města od 29.3.2020 do 8.6.2021
Zápisy z  jednání rady jsou zasílány členům zastupitelstva a usnesení jsou 
zveřejněna na stránkách města.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o  činnosti 
rady města za období od 29.3.2021 do 8.6.2021.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

3. Rozpočtové opatření č.3 – příloha č.1
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č.3 dle 
přílohy č.1, kterým se celkové příjmy zvyšují o 2 520 218,- Kč, celkové výda-

je zvyšují o 7 255 218,- Kč a fi nancování se mění o 4 735 000,- Kč.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

4. Projekt využití dešťových vod z koupaliště
 Projekt pod názvem akce „Morkovice - využití dešťových vod z koupališ-
tě“. Do výběrového řízení byly doručeny 4 nabídky, a to od fi rmy Agromeli 
spol. s r.o. s cenou 6 380 734,14 Kč od fi rmy TALPA-VHS, s.r.o. s cenou 
6 952 037 Kč od fi rmy EDMA s.r.o.  s cenou 6 977 419 Kč a fi rmy Ekostavby 
Brno, a.s. s cenou 7 078 538 Kč. 
Návrh usnesení: Z astupitelstvo města schvaluje na základě výběrového ří-
zení dodavatele zakázky „Morkovice - využití dešťových vod z koupaliště “, 
kterým je fi rma Agromeli spol. s r.o. s cenou 6 380 734,14 Kč.
Rozpočet: 6 480 000 Kč
Hlasování: Schváleno jednomyslně

5. Změna zřizovací listiny Technických služeb Morkovice-Slížany s.r.o.
Změna zřizovací listiny Technických služeb Morkovice-Slížany – z důvo-
du rozšíření podnikání společnosti o provozování restaurace a penzionu 
Bernard Morkovice je doporučeno mít ve společnosti dva jednatele, a to 
s tím, že jeden se bude věnovat přednostně provozu restaurace s penzio-
nem a druhý internetové síti.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje následující změnu zřizo-
vací listiny společnosti Technické služby Morkovice-Slížany s.r.o. : společ-
nost má dva jednatele a každý z jednatelů zastupuje společnost samostatně.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

6. Závěrečný účet města Morkovice-Slížany za rok 2020 příloha č. 2
(přílohy záv. účtu jsou zveřejněny na stránkách města).
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města souhlasí s celoročním hospodaře-
ním města za rok 2020, a to bez výhrad. 
Hlasování: 12 členů zastupitelstva hlasovalo pro návrh. Petr Jablunka se 
zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

7. Účetní závěrka města Morkovice-Slížany za rok 2020 – příloha č. 3
 (přílohy účetní závěrky jsou zveřejněny na stránkách města) – příloha č.4. 
inventarizační zpráva 2020.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města na základě předložených nebo vy-
žádaných podkladů nezjistilo, že schvalovaná účetní závěrka neposkytuje 
v rozsahu skutečností posuzovaných podle §4 vyhlášky č. 220/2013 Sb. věr-
ný a poctivý obraz předmětu účetnictví a fi nanční situace města Morkovi-
ce-Slížany, a proto účetní závěrku za rok 2020 schvaluje.
Hlasování: Pro návrh hlasovalo 12 členů zastupitelstva. Petr Jablunka se 
zdržel hlasování.
Návrh usnesení byl přijat.

8. Stížnost na losování stavebních pozemků v lokalitě Záhumenice II . 
Dne 7.4.2021 byla doručena na email stížnost proti výsledkům a průběhu 
losování o stavební pozemky v  lokalitě Záhumenice II. , která byla ná-
sledně dne 19.4.2021 doručena písemně na podatelnu města. Z důvodu, 
že stížnost směřuje proti činnosti zastupitelů je nutné ji projednat na za-
stupitelstvu města. Stížnost byla rozeslána zastupitelům a je přílohou č.5 
tohoto zápisu. 
Stížnost byla prostřednictvím KÚ Zlín zaslána i  na ministerstvo vnitra. 
Ministerstvo vnitra ČR již městu ve věci stížnosti p. Přibyla sdělilo, že ne-
shledalo objektivní důvody pro uplatnění dozorových opatření a dále ne-
shledalo postup města jako netransparentní a nerovný.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje odpověď na stížnost Bc. 
Kazimíra Přibyla dle přílohy č.6.
Hlasování: Schváleno jednomyslně

9. Majetkoprávní úkony:  
9 a) Bezúplatný převod pozemku od  ČR - Úřad pro zastupování státu ve 
věcech majetkových,   a to pozemků o vel.  id. ½  p.č. 642/11, ostatní plocha, 
zeleň o výměře 1 m2 , p.č. 654/126, ostatní plocha, silnice o výměře 32 m2 
, p.č. 654/146, ostatní plocha,  jiná plocha o výměře 32 m 2 a  p.č.   826/10 
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ostatní plocha, ostatní komunikace o výměře 6 m2 zapsaných na LV č. 1280 
v k.ú. Morkovice. 
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje bezúplatný převod pozem-
ku od  ČR - Úřad pro zastupování státu ve věcech majetkových,   a to pozem-
ků o vel.  id. ½  p.č. 642/11, ostatní plocha, zeleň o výměře 1 m2 , p.č. 654/126, 
ostatní plocha, silnice o výměře 32 m2 , p.č. 654/146, ostatní plocha,  jiná 
plocha o výměře 32 m 2 a  p.č.   826/10 ostatní plocha, ostatní komunikace 
o výměře 6 m2 zapsaných na LV č. 1280 v k.ú. Morkovice. 
Hlasování: Schváleno jednomyslně

9 b)  Prodej  bytu č. 708/7 v bytovém domě č.p. 708 postaveného na pozem-
ku p.č. 131/1 zast. pl. a nádvoří o výměře 195 m2 a  spoluvlastnického  po-
dílu o velikosti 781/4632 na společných částech budovy č.p. 708 a pozemku 
p.č.131/1 Ing. Miroslavu Talašovi, Petrohradská 898/8, 101 00 Praha-Vr-
šovice za dohodnutou kupní cenu 1 860 000,-Kč. Jedná se o byt 3 + 1 na 
ul. Kolaříkova v bytovém domě č.p.708 v původním stavu.  Uvedená kupní 
cena byla stanovena dle nejvyšší nabídky z 11 zájemců. Jako náhradníci jsou 
uvedeni zájemci, kteří podali nabídku s cenou  v druhém a třetím v pořadí.
Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje prodej  bytu č. 708/7 v by-
tovém domě. č.p. 708 postaveného na pozemku p.č. 131/1 zast. pl. a nádvo-
ří o výměře 195 m2 a   spoluvlastnického  podílu o velikosti 781/4632 na 
společných částech budovy č.p. 708 a pozemku p.č.131/1 , Ing. Miroslavu 
Talašovi, Petrohradská 898/8, 101 00 Praha-Vršovice za dohodnutou kupní 
cenu 1 860 000,-Kč.  
V  případě, že nebude kupní smlouva uzavřena do 16.7.2021 a  uhrazena 
kupní cena na účet prodávajícího města Morkovice-Slížany do 15 dnů od 
podpisu kupní smlouvy, stanovilo zastupitelstvo pořadí náhradníků na pro-
dej výše uvedené nemovitosti v tomto usnesení  následovně: 
1. STING INVESTIČNÍ FOND S  PROMÉNNÝM ZÁKLADNÍM KA-

PITÁLEM a.s., IČO:29017688, se sídlem 1.Máje 540, Třinec 739 61,  
za nabídnutou kupní cenu 1 731 000,-Kč s termínem uzavření kupní 
smlouvy do 16.8.2021.

2. Ing. Michaela Miková, bytem Starý Hrozenkov 187, 687 74 Starý Hro-
zenkov, za nabídnutou kupní cenu 1 721 000,-Kč s termínem uzavření 
kupní smlouvy do 16.9.2021.

Hlasování: Schváleno jednomyslně

10. Volba přísedících soudců 
V souladu s ust. § 64 odst. 3 zákona č. 6/2002 Sb., o  soudech, soudcích, 
přísedících a  státní správě a o  změně některých dalších zákonů ve znění 
pozdějších předpisů, předkládám zastupitelstvu města ke schválení seznam 
kandidátů na funkci přísedícího Okresního soudu v Kroměříži, kteří s výko-
nem funkce souhlasí a budou ji vykonávat ve volebním období 2018 – 2022.

 Seznam kandidátů na přísedící Okresního soudu v Kroměříži
Titul Příjmení Jméno Nar. Ulice č. p. obec

Pátík Petr 17.5.1949 Sokolská 441 Morkovice
Procházka Martin 2.11.1966 Nová 829 Morkovice

DiS. Mich Pavel 1.4.1970 Olejna 776 Morkovice
Koutňák Martin 25.11.1974 Kolaříkova 577 Morkovice

Návrh usnesení: Zastupitelstvo města schvaluje v souladu s ust. § 64 odst. 
3 zákona č. 6/2002 Sb., o  soudech, soudcích, přísedících a  státní správě 
a o změně některých dalších zákonů ve znění pozdějších předpisů kandi-
dáty na funkci přísedícího Okresního soudu v Kroměříži, kteří s výkonem 
funkce souhlasí a budou ji vykonávat ve volebním období 2018 – 2022.

Seznam kandidátů na přísedící Okresního soudu v Kroměříži
Titul Příjmení Jméno Nar. Ulice č. p. obec

Pátík Petr 17.5.1949 Sokolská 441 Morkovice
Procházka Martin 2.11.1966 Nová 829 Morkovice

DiS. Mich Pavel 1.4.1970 Olejna 776 Morkovice
Koutňák Martin 25.11.1974 Kolaříkova 577 Morkovice

Hlasování: Schváleno jednomyslně.

Zasedání skončeno v 18.00 hod.

Výpis usnesení ze zasedání zastupitelstva města Morkovice-Slížany č. 15
konaného dne 16.6.2021 v  17.00 hod. v  zasedací místnosti na radnici 
v Morkovicích

Usnesení č. 1/15/21
Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o plnění usnesení.

Usnesení č. 2/15/21
Zastupitelstvo města bere na vědomí zprávu o činnosti rady města za obdo-
bí od 29.3.2021 do 8.6.2021.

Usnesení č. 3/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje rozpočtové opatření č.3 dle přílohy č.1, kte-
rým se celkové příjmy zvyšují o 2 520 218,- Kč, celkové výdaje zvyšují o 7 
255 218,- Kč a fi nancování se mění o 4 735 000,- Kč.

Usnesení č. 4/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje na základě výběrového řízení dodavatele za-
kázky „Morkovice - využití dešťových vod z koupaliště “, kterým je fi rma 
Agromeli spol. s r.o. s cenou 6 380 734,14 Kč.
Rozpočet: 6 480 000 Kč.

Usnesení č. 5/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje následující změnu zřizovací listiny společ-
nosti Technické služby Morkovice-Slížany s.r.o. : společnost má dva jedna-
tele a každý z jednatelů zastupuje společnost samostatně.

Usnesení č. 6/15/21
Zastupitelstvo města souhlasí s  celoročním hospodařením města za rok 
2020, a to bez výhrad.

Usnesení č. 7/15/21
Zastupitelstvo města na základě předložených nebo vyžádaných podkladů 
nezjistilo, že schvalovaná účetní závěrka neposkytuje v rozsahu skutečnos-
tí posuzovaných podle §4 vyhlášky č. 220/2013 Sb. věrný a poctivý obraz 
předmětu účetnictví a  fi nanční situace města Morkovice-Slížany, a  proto 
účetní závěrku za rok 2020 schvaluje.

Usnesení č. 8/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje odpověď na stížnost Bc. Kazimíra Přibyla dle 
přílohy č.6.

Usnesení č. 9/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje bezúplatný převod pozemku od  ČR - Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových,   a to pozemků o vel.  id. ½  
p.č. 642/11, ostatní plocha, zeleň o výměře 1 m2 , p.č. 654/126, ostatní plo-
cha, silnice o výměře 32 m2 , p.č. 654/146, ostatní plocha,  jiná plocha o vý-
měře 32 m 2 a  p.č.   826/10 ostatní plocha, ostatní komunikace o výměře 6 
m2 zapsaných na LV č. 1280 v k.ú. Morkovice. 

Usnesení č. 10/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje prodej  bytu č. 708/7 v bytovém domě. č.p. 
708 postaveného na pozemku p.č. 131/1 zast. pl. a nádvoří o výměře 195 
m2 a  spoluvlastnického  podílu o velikosti 781/4632 na společných částech 
budovy č.p. 708 a pozemku p.č.131/1 , Ing. Miroslavu Talašovi, Petrohrad-
ská 898/8, 101 00 Praha-Vršovice za dohodnutou kupní cenu 1 860 000,-Kč.  
V  případě, že nebude kupní smlouva uzavřena do 16.7.2021 a  uhrazena 
kupní cena na účet prodávajícího města Morkovice-Slížany do 15 dnů od 
podpisu kupní smlouvy, stanovilo zastupitelstvo pořadí náhradníků na pro-
dej výše uvedené nemovitosti v tomto usnesení  následovně: 
1. STING INVESTIČNÍ FOND S  PROMÉNNÝM ZÁKLADNÍM KA-

PITÁLEM a.s., IČO:29017688, se sídlem 1.Máje 540, Třinec 739 61,  
za nabídnutou kupní cenu 1 731 000,-Kč s termínem uzavření kupní 
smlouvy do 16.8.2021.

2. Ing. Michaela Miková, bytem Starý Hrozenkov 187, 687 74 Starý Hro-
zenkov, za nabídnutou kupní cenu 1 721 000,-Kč s termínem uzavření 
kupní smlouvy do 16.9.2021.

Usnesení č. 11/15/21
Zastupitelstvo města schvaluje v souladu s ust. § 64 odst. 3 zákona č. 6/2002 
Sb., o soudech, soudcích, přísedících a státní správě a o změně některých 
dalších zákonů ve znění pozdějších předpisů kandidáty na funkci přísedící-
ho Okresního soudu v Kroměříži, kteří s výkonem funkce souhlasí a budou 
ji vykonávat ve volebním období 2018 – 2022.
 Seznam kandidátů na přísedící Okresního soudu v Kroměříži
Titul Příjmení Jméno Nar. Ulice č. p. obec

Pátík Petr 17.5.1949 Sokolská 441 Morkovice
Procházka Martin 2.11.1966 Nová 829 Morkovice

DiS. Mich Pavel 1.4.1970 Olejna 776 Morkovice
Koutňák Martin 25.11.1974 Kolaříkova 577 Morkovice

Zdeněk Frkal - místostarosta, Mgr. Pavel Horák - starosta
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Košařka nebo pletařka paní Dana Ptáčková
Představujeme Morkovčáky a Slížaňáky část III.

V posledním čísle morkovského zpravo-
daje jsme Vám představili mažoretku Nikolu 
Podrazilovou ze Slížan a dnes jsme si připra-
vili mistryni ve svém řemesle, Nositele titulu 
tradice lidových řemesel paní Danu Ptáčko-
vou z Morkovic, která zasvětila košařině celý 
svůj dosavadní život.

Stručně z historie košíkářství
Košíkářství patří mezi nejstarší řemesla. 

Splétání přírodních materiálů a  jejich využití 
trvá od pravěku až po dnešek beze změn. Díky 
pomíjivosti materiálu se zachovalo jen velmi 
málo dokladů na historický vývoj této doved-
nosti. K nejstarším dokladům z našeho území 
patří stopy po pletených příbytcích různých 
pravěkých kultur. Poprvé jsou zjištěny v obdo-
bí mladšího neolitu ( 5. tisíciletí před n.l.), ale 
objevují se i  později např. nálezy rybářských 
vrší pocházejících z období Velké Moravy.

V mnoha lokalitách se v 19. století stalo ko-
šíkářství vyspělým řemeslem.  Charakteristic-
kým jevem je množství nabízeného sortimen-
tu, precizně vypracované předměty, používání 
loupaného a  štípaného proutí. Výroba se také 
podřizovala módním trendům.

Košařina je neodmyslitelně spjata s  Mor-
kovicemi, kde také naleznete Košíkářské mu-
zeum.

Ptali jsme se paní Dany Ptáčkové

Pletařskému řemeslu se vyučila v Morko-
vicích a odbornou učňovskou školu navštěvo-
vala v nedaleké Kroměříži. Po vyučení praco-
vala pro podnik Zadrev, od roku 1973 se stala 
zaměstnankyní Ústřední lidové umělecké vý-
roby.  Paní Dana pracovala v dílně, ale i doma. 
Práce byla různorodá dle poptávky odběratelů 
zboží. Většinou šlo o věci účelové, které byly 
využívány každodenně například v 70. letech 
nákupní taška GONDOLA. Uvedené období 
hodnotí paní Dana Ptáčková velmi pozitivně. 
Vzpomíná na získávání zkušeností a  doved-
ností od starých mistrů. V roce 1983 získává 

titul zasloužilý pracovník a v roce 1990 Mis-
tr umělecké výroby, udělovaný podle výnosu 
Ministerstva kultury a  informací z  18. října 
1967.

Po roce 1990 nastalo pro rozvoj řemeslné 
výroby poměrně příznivé období. Začíná pra-
covat jako OSVČ spolu s manželem Zdeňkem 
na živnostenský list v oboru košíkářství. V po-
lovině 90 let zakládají rodinnou fi rmu, která 
má 15 zaměstnanců. V závěru 90. let a v obdo-
bí 2000 se Ptáčkovi věnují běžné produkci, ale 
také zakázkové produkci. Mezi velmi zajímavé 
zakázky patří realizace proutěných nosítek 
pro Státní operu v  Praze do opery Turandot, 
dále výplet košatiny korby vozu pro slovácký 
folklorní soubor, upletení repliky postranního 
motocyklového vozíku nebo výplet stěn seníku  
ve Strážnickém skanzenu. Překvapivou zakáz-
kou bylo pletení rakve holandským zákazní-
kem. V současnosti se  ve výrobě udržuje jem-
nější druh prací jako jsou nejrůznější misky  
a košíky, převažují tak práce drobnější a zdob-
nější, k  výrobnímu sortimentu patří oplétání 
sklenic a demižonů.

Dana Ptáčková ve své práci vědomě nava-
zuje na dědictví morkovských košíkářů a sna-
ží se o  uchování tradičních vzorů, výrobních 
technologií a  vysoce estetického tvarosloví. 
Zde je třeba připomenout  zvláštní ocenění de-
signérské soutěže  “ Malý úložný prostor pro 
21. století, inspirace tradiční lidovou tvorbou”, 
kterou paní Daně udělil v  prosinci 2001 čes-
ký národní podnik, spol. s r.o. Je také členkou 
Sdružení lidových řemeslníků a výrobců usta-
noveného po zániku ÚLUV.

Ptáčkovi se zúčastňují mnoha trhů lido-
vých řemesel i  muzejních prezentačních akcí 
v České republice např.  ve skanzenu ve Stráž-
nici. Rožnově, na Veselém Kopci a v Chanovi-
cích. Slávu košíkářského řemesla šíří i v zahra-
ničí. Bylo tomu tak ve Velké Británii, Francii, 
Švédsku, Německu, Rakousku, ale i  zámořské 
Kanadě.

Své zkušenosti a  dovednosti předává při 
výukových rukodělných kurzech. Určitou tra-

dici mají ty, které organizuje Městský kultur-
ní dům ve Vyškově , ale v  letech 2009 - 2011 
vzdělává ve své domácí dílně tři žáky - zájemce 
o košíkářské řemeslo. V minulosti spolupraco-
vala s ústavy zaměřenými na péči o slepé i do-
časně nevidomé spoluobčany. S  fotografi emi 
výrobků se můžete setkávat v  poslední době 
v  renomovaných časopisech věnujících se de-
signu a bydlení.

Za pozoruhodnou košíkářskou činnost, 
uchovávání tradičních vzorů a výrobních tech-
nologii, předvádění znalostí následovníkům 
byla Dana Ptáčková v  roce 2005 nominována 
na udělení titulu Nositel tradice lidových ře-
mesel. Po projednání nominace v komisi jme-
nované ministrem kultury byl návrh schválen 
a  doporučen ministru kultury k  přijetí. Dana 
Ptáčková byla oceněna uvedeným titulem 9. 
září 2006 v Jičíně u příležitosti národního za-
hájení Dnů evropského kulturního dědictví. 

Laureátům předal titul z pověření minist-
ra kultury Ing. Aleš Grof, vrchní ředitel sekce 
F , spolu s PhDr. Petrem Vašíčkem, ředitelem 
Odboru regionální a národnostní kultury Mi-
nisterstva kultury České republiky.

Ono se řekne KOŠAŘ - je to jenom házení 
proutků, ale kdo to zkusil, ví, že tomu tak není. 
Ono v podání košíkářských mistrů to vypadá 
jednoduše, je to takové to co slyšíme všude

VY SI JENOM HRAJETE, ale po vyzvání 
,aby si to zkusili, odchází s  úplně jiným do-
jmem, ale odchází s  hlavou vzhůru že si to 
alespoň mohl vyzkoušet, protože řemeslo je na 
vymření a  noví učni už nejsou u  nás alespoň 
10 let.

Děkujeme paní Daně Ptáčkové za informa-
ce a spolupráci ohledně košíkářství a doufáme, 
že se ještě najdou zájemci o toto řemeslo a pře-
jeme hodně krásných košíků a  spokojených 
zákazníků.

A o kom byste si chtěli přečíst příště, dej-
te nám vědět, a pokud to bude v našich silách 
a zájmem kandidáta, uděláme to pro vás. Návr-
hy pište na email: klimek.radim@email.cz

Klímek Radim a Polišenská Adéla
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Měsíc srpen v Mateřské škole v Morkovicích

Děti ze školní družiny kreslily obrázky zdravotníkům

HURÁ: ŠKOLA VOLÁ

 V měsíci červenci žila ještě mateřská ško-
la prázdninovým provozem a  měsíc srpen byl 
již plně využit k  nutným rozsáhlým úpravám 
a rekonstrukcím, kterými prošla zejména třída 
Pastelek a  Berušek. V  Beruškách 
došlo ke kompletní  rekonstruk-
ci  sociálního zařízení pro děti. 
Umývárna i  WC tak mají zcela 
nový vzhled přizpůsobený věku 
dětí  velikostí nového sanitního 
zařízení i obklady s motivem Boba 
a Bobka na kachličkách. Ke zkva-
litnění interiéru  ve třídě Pastelek 
přispělo nové vylití podlah s  po-
ložením  nového  moderního lina 
a  koberce. Třída byla kompletně 
vymalována. Uzavřený provoz celé 
MŠ v měsíci srpnu  umožnil pro-
vést i v ostatních třídách drobnější 
úpravy a opravy. Ve třídě Sluníček 
tak přibyla nová policová skříň na 

I v době rotační výuky na 1. stupni ZŠ navštěvovaly některé 
děti školní družinu. V 1. oddělení se střídali žáci z 1.A a ze 3. A. 
Jsou to děti všímávé a tak i přes svůj věk dobře vědí, co se kolem 
nich děje.

Všechny vnímají situaci, která nastala v souvislosti s korona 
virovou nákazou. Povídali jsme si o těžké a vyčerpávající práci 
zdravotníků, o jejich rodinách, které se často bez nich musí obe-
jít, o dlouhém čase, který v nemocnicích věnují péči o spoustu 
pacientů. A z toho vznikl nápad nakreslit si obrázky ze života 
zdravotníků a z  jejich práce a věnovat je zaměstnancům Kro-
měřížské nemocnice, aby je potěšily a zlepšily jim náladu. Od 
nápadu nebylo daleko k činu a tak vznikly krásné obrázky dok-
torů, sestřiček, sanitek i zdravotnických vrtulníků. Vybrali jsme 
ty nejhezčí a poslali je zdravotníkům. Dělají teď radost zaměst-
nancům odběrového místa v areálu Kroměřížské nemocnice.

p. vych. Jindřiška Dobešová

Škola volá
V naší škole, školičce,
učíme se velice.
Čteme, píšem na jedničky
a jsme pilní jak včeličky.

1. září se z  40 předškolních dětí stali opravdoví ŠKOLÁCI. Děti přišly 
s nadšením a očekáváním nových zážitků. Všichni se již těší na první písmen-
ka, počítání, kreslení... a taky tělocvik! Věříme, že ze všech kluků a holek budou 
správní školáci.

Přejeme hodně úspěchů.

Už několik let má ve škole tradici partnerství 1. a 9. tříd. I tentokrát se proto 
žáci devátých tříd ujali role průvodců a hned první den prvňáčky spolu s jejich 
rodiči doprovázeli do jejich třídy. Pomáhat jim budou i v následujících dnech 
a plánují i uspořádání dalších společných akcí během roku, aby tak usnadnili 
a zpestřili prvňáčkům jejich první rok ve škole a navázali mezi sebou přátelství.

autoři: H. Doleželová, H. Vybíralová, M. Navrátilová

ukládání pomůcek pro děti a v Notičkách byly 
celkově vyměněny nevyhovující žaluzie.

Každoročně se snažíme neustále zlepšovat 
materiální podmínky tak, aby plně vyhovovaly 

a  příznivě ovlivňovaly kvalitu poskytovaného 
vzdělávání. Vytváříme tak optimální prostředí 
zejména pro děti, zaměstnance i rodiče.

Za kolektiv MŠ Skácelová Dagmar
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Prvouka ve 3.B

Putování za telátky

Erasmus – virtuální mobility v Itálii

Prvouka ve 3.B patří tématu Živá a neživá příroda. V rámci mezipřed-
mětových vztahů se výuka hodně odehrává venku. Výtvarnou výchovu 
jsme trávili na letním kině, kde při použití akvarelu vznikly malby, jako od 
profesionálních malířů.

Tělesnou výchovu jsme započali u  školy rychlochůzí směrem k cy-
klostezce, kde proběhlo protažení celého těla a  celý den jsme zakončili 
běžeckými závody.

žáci 3.B a tř. uč. Kamila Štěpánková, p. as. Lenka Oulehlová

Je úterý 1. 6. 2021 9:02 h. a my - žáci 1.B a 4.A ZŠ Morkovice vyjíž-
díme do Švábenic. Moc se těšíme na návštěvu bydliště našich spolužáků 
Vaníčkových – Burešových a Ch. Pěnčíka. Po úvodní malé prohlídce obce 
stoupáme do kopce ke kostelu sv. Michaela archanděla a k místu, kde kdy-
si býval malý dřevěný hrad.

Celá obec leží pod námi jako na dlani. Pak jdeme příjemnou procház-
kou k rybníku. Nádhera! Slyšíme kvákání žáb, šustění rozrostlého rákosí, 
vidíme kachnu a někteří i čápa! Prostě ekosystém rybník:)

Posvačíme a směřujeme do kopce k našemu hlavnímu cíli - pastvině 
s krávami a telaty - pozorujeme ekosystémy: louka, pole i okolí lidských 
obydlí. Náš spolužák Pavlík Vaníček, v montérkách jako správný farmář, 
přivádí s krmičkou v ruce malé telátko. Můžeme si ho pohladit, nechat se 
olíznout drsným jazykem, a pak jdeme obhlédnout celé stádo s dalšími 32 
telaty a jejich mámami. Úžasné, musíme být potichu a v klidu, ať vidíme 
celé stádo zblízka! Podařilo se:)

Na závěr se turistickou chůzí s úžasným výhledem dostaneme na far-
mu rodiny Burešovy, zhlédneme dva statné býky a moderní zemědělskou 
techniku: samý John-Deere, paráda! Vše jsme si prolezli a čekalo na nás 
závěrečné překvapení ve formě pikniku v trávě - něco nevídaného! A ještě 
dárek!

Krásný Den dětí! Moc a moc děkujeme maminkám H. a K. Burešo-
vým a V. Pěnčíkové!

Žáci 1.B a 4.A a tř. uč. Hana Doleželová, 
Lenka Foltýnová a p. as. Iva Špatinová

Od pondělí 17.5. se šest žákyň 7. třídy zúčastnilo projektu SHARE. 
Tento projekt v rámci dotačního programu Erasmus začal již v minulém 
školním roce. Záměrem bylo realizovat výměnné pobyty žáků ve Španěl-
sku, Itálii a Chorvatsku. Bohužel jen dva týdny před odletem byly uzavře-
ny v březnu 2020 školy a z realizace výměnných programů sešlo.

Rozhodli jsme se s  partnery realizovat projekt formou online cel-

kem ve 4 fázích. První fáze  - italský týden – proběhl v  týdnu od 17.5. 
do 21.5.2021. Žáci z projektových škol se tak místo osobního setkání celý 
týden setkávali online a spolupracovali na plnění různých úkolů.

V tomto školním roce nás čeká virtuální nebo prezenční setkání ve 
Španělsku, Chorvatsku a u nás. 

Jana Teriaki
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Učíme se venku

Příměstský tábor Piráti z Karibiku

Rozloučení žáků 9. tříd

Národní testování žáků 5. tříd - 
výsledky Scio

V pondělí 10. května jsme za krásného počasí opět vyrazili na celý den 
učit se ven:) Nejprve jsme se osvěžili zmrzlinou, a pak odjeli z rozkvetlého 
Náměstí v Morkovicích do Prasklic.

Odtud jsme se vydali pěšky směrem k Národní přírodní památce – 
Křéby. Po cestě jsme v rámci matematiky měřili cestu z Prasklic k cyk-
lostezce. Také jsme navštívili místo soutoku Morkovického a Prasklické-
ho potoku, který nám připomínal soutok Labe s Vltavou - to byla super 
vlastivěda! Pak jsme pokračovali na kopec Křéby, kde jsem si prohlédli 
informační tabuli a vzdělávali se v přírodovědě tím, že jsme pozorovali 
život na zdejších lukách.

Nezapomněli jsme samozřejmě na tělocvik a řádně jsme se proběhli 
a proskákali ve zdejším členitém terénu. Pak jsme opět v rámci matema-
tiky měřili a soutěžili, kdo z nas najde nejdelší stonek pampelišky - sme-
tánky lékařské a penízku rolního. V poledne jsme se unaveni a spokojeni 
vraceli zpět do školy na oběd. Učení venku je super!

žáci 4.A a tř. uč. Lenka Foltýnová

Tento tábor, který se uskutečnil od 2. do 6. srpna 2021, byl určen dě-
tem předškolního věku. Celkem 11 malošků skvěle zvládalo režim tábo-
ra a rozhodně se nenudili. Různé hry, vyrábění, dovádění a procházky je 
nenechali chvíli v klidu. Když počasí zrovna nepřálo, užili si ho ve školní 
tělocvičně, kde si mohli vyzkoušet kruhy, hrazdu, šplh i míčové hry. Po 
obědě odpočívali na lehátkách z  mateřské školy. Nejvíc si užili hledání 
pokladu v pirátských kostýmech a na rozloučenou dostali i svůj diplom 
s příšerou. Byl to moc pěkný a dobrodružný tábor.

Situace ohledně opatření Covid-19 byla do poslední chvíle velmi na-
pjatá a rozloučení s deváťáky v ohrožení. Nakonec ale vše dobře dopadlo 
a svou chvíli slávy si tak žáci mohli krásně užít. Pěkný program připravili 
rodičům, prarodičům a pedagogům pan učitel Mgr. Miroslav Koudelka, 
paní učitelka Mgr. Jana Barnetová a asistentka Jolana Churá. Slovo si také 
vzala paní ředitelka Mgr. Jana Teriaki a pan starosta Mgr. Pavel Horák. 
Slavnostní rozloučení a  šerpování žáků bylo jak veselé tak i  dojemné. 
Všem odcházejícím žákům přejeme hodně štěstí při dalším studiu.

Stejně tak jako v minulém roce se žáci 5. ročníků zúčastnili národního 
testování Scio. Z výsledků vyplývá, že paní učitelky dobře pracují se studij-
ním potenciálem žáků.

V porovnání s ostatními základními školami, které se testování účast-
nily, jsme v českém jazyce dopadli lépe než 60 % ostatních škol. V mate-
matice pak máme lepší výsledky než polovina zapojených škol. Rodiče 
žáků dostali k dispozici detailní analýzu výsledků svých dětí.

j p j p
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MČR ve 100 m s překážkami aneb soupeření jednotlivců

SDH Morkovice má vicemistra světa

„1. ročník Morkovských nočních útoků“

Mistrovství České republiky mužů a žen od 15 let mělo v tomto roce 
úplně jiný charakter. Jednotlivé disciplíny byly rozděleny a každá z nich tak 
získala své vlastní mistrovství. Účast na mistrovství ČR ve 100 m s překáž-
kami si ale každý musel vybojovat sám. Zúčastnit se tedy mohli jen ti, kteří 
se umístili mezi nejlepší šedesátkou v kategoriích mužů a žen a nejlepší dva-
cítkou středních dorostenců a dorostenek v seriálu závodů Českého poháru.

Opět i náš sbor měl v tomto závodě své zástupce, tentokrát ale jen v žen-
ské kategorii, a to Natálii Podrazilovou (střední dorostenka), Kateřinu Bo-
rovičkovou a Kamilu Krejčí. I když se zde, ve sportovním areálu Nové Vsi 
v Ostravě sešla velmi silná konkurence, reprezentantky našeho sboru se tu 
neztratily. 

Kačka se s jedním ze svých nejlepších výkonů 16,91 s umístila na krás-
ném 4. místě, o pár příček níž skončila Kamča s časem 17,46 s a nejmlad-
ší z nás, ale přesto velmi šikovná Naty s novým osobním rekordem 19,75 
s skončila na 63. místě. Myslím si, že závod byl skvělý a je dobré, že každý, 
kdo se chce tohoto mistrovství zúčastnit, musí bojovat a trénovat, protože 
„bez práce nejsou koláče“.

Kamila Krejčí, členka SDH

Čakovec, to je chorvatské městečko, kde se 
ve dnech 9. – 15. 8.2021 odehrálo tradiční Mist-
rovství světa dorostu v požárním sportu. 

Česká republika zde měla reprezentační 
družstva jak v kategorii dorostenek, tak doros-
tencích.  Součástí těchto družstev se staly i dva 
zástupci SDH Morkovice – naše želízko Vít Vy-
mazal, který se díky své snaze a úsilí do družstva 
probojoval opravdu zaslouženě a Kamila Krej-
čí, která díky svým zkušenostem a  dlouholeté 
účasti v reprezentaci odcestovala spolu s týmem 
jako asistentka trenéra. 

Družstva soutěžila v  tradičních disciplí-

Sbor dobrovolných hasičů Morkovice uspo-
řádal v sobotu 28. srpna 2021 „1. ročník Morkov-
ských nočních útoků“.  Závod si nenechalo ujít 
nejen spoustu hasičů, ale i fanoušků, za což moc 
děkujeme. Soupeřilo mezi sebou celkem 21 druž-
stev z širokého okolí, a to nejen z Kroměřížska, ale 
i Uherskohradištska, z Prostějovska a Přerovska.

Na krásně připravené a částečně osvětlené 
dráze poměřilo síly 5 družstev žen, 13 družstev 
mužů a 3 družstva starších pánů. I když se jedná 

nách, a to ve výstupu na cvičnou věž, v běhu na 
100 m s překážkami, ve štafetě 4   100 m a v po-
žárním útoku. Česká výprava byla velmi úspěšná 
a přivezla několik cenných medailí, mezi které 
patřila i Vítkova. Ten si hned druhý den vyběhl 
v disciplíně 100 m s překážkami stříbrnou me-
daili. Nervy to byly do poslední chvíle, ale radost 
neuvěřitelná. Všechny neúspěchy a  špatné tré-
ninky, kdy se nedařilo, byly rázem zapomenuty.

V celkovém hodnocení se družstvo doros-
tenek umístilo na krásném 1. místě a získalo tak 
titul mistryň světa. Dorostenci se po nevydaře-
ných štafetách umístili i  tak na nádherném 2. 

o noční soutěž, která vyžaduje více opatrnosti, 
v mnoha případech tomu tak nebylo. Provedení 
pokusů a výsledné časy některých družstev byly 
až neuvěřitelné. V  kategorii žen vyhrálo druž-
stvo z SDH Litenčice s časem 22,31 s, kategorii 
mužů vyhrálo s časem 15,78 s družstvo z SDH 
Hoštice a  ve starších pánech kategorii ovládlo 
družstvo z SDH Tupesy s  časem 18,97 s. Naše 
družstvo mužů si zaběhlo krásný pokus a umís-
tilo se na 5. místě s časem 18,79 s, ženám se ved-

místě.
I přesto, že to bylo mé první MS, na kterém 

jsem nezávodila a byla v úplně jiné a premiérové 
roli, musím říct, že to byly 3x větší nervy než stát 
na startu jako závodník. Bylo mi ctí být oporou 
a  rádcem tak skvělé partě dorostenců a  přála 
bych každému něco tak krásného zažít. Toto 
mistrovství budeme mít určitě já i Víťa dlouho 
uložené v srdíčku a medaile, které jsme si při-
vezly, tomu budou jen napomáhat.

Kamila Krejčí, členka SDH a asistentka 
trenéra reprezentace dorostu ČR

lo velmi dobře, ale bohužel pro prasklou hadici 
pokus nedokončily a na poslední chvíli složené 
družstvo starších pánů z Morkovic se umístilo 
na krásném 3. místě s časem 25,33 s.

Myslím si, že si soutěž užili všichni. Počasí 
bylo přijatelné, zázemí poskytovalo všechno po-
třebné a důležité a noční atmosféra je prostě ne-
popsatelná. Doufáme, že se nám i v příštím roce 
podaří uskutečnit další ročník.

Kristina Krejčí. starostka SDH
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Mistrovství ČR ve výstupu na cvičnou věž - Široký důl, 22. 8. 2021

Družstvo žen na Mistroství ČR v požárním útoku

Mladí hasiči ve Světě povolání a profesí

Přesně jako loňské mistrovství ČR ve výstupu na cvičnou věž bylo i le-
tošní opět otevřené, přihlásit se tedy mohl kdokoliv ze členů SH ČMS, kdo 
na sobě rád maká a tato disciplína ho baví.

My nemohli být pozadu a v tomto závodě měli rovnou 3 zástupce naše-
ho sboru. Ve středních dorostencích nás reprezentoval Vít Vymazal, za ženy 
to byly Kateřina Borovičková a Kamila Krejčí. I když tato disciplína není 
v ČR tolik populární a byly letos jen dva závody, trénovali jsme o sto šest. 

Brzy ráno jsme tedy odjeli bojovat do dalekého Širokého dolu. Víťovi se 
opět dařilo a s časem 7,78 s získal titul vicemistra ČR. V ženách je konkuren-
ce velká, ale i přesto se Kamča s časem 8,28 s umístila na 6. místě a těsně za 
ní, na 7. místě, skončila Kačka s časem 8,36 s.

Doufáme a věříme, že závodů bude do příštích let více a my tak budeme 
mít ještě větší motivaci a důvod se zlepšovat a trénovat častěji než doteď. 

Kamila Krejčí, členka SDH

Vzhledem k aktuální situaci se v letošním roce nekonalo klasické Mis-
troství požárního sportu, ale bylo rozděleno na tří samostatná mistroství 
(požární útoky, běh na 100 m s překážkami a výstup na věž).

Družstvo žen si účastí a prvenstvím na krajském kolem v Ludslavicích 
zajistilo postup na Mistroství v požárním útoku. To se konalo v Hradci Krá-
lové 8. srpna.

Na mistroství se vydalo družstvo ve složení: Kristina Nelešovská, Barbo-
ra Bubeníčková, Martina Mazurová, Natálie Navrátilová, Natálie Podrazilo-
vá, Kamila Krejčí, s trenérem Alešem Krejčím, řidičem Michalem Kolářem 
a nechyběli ani fanoušci.

Děvčata přípravu nepodcenila a trénovala opravdu svědomitě. Při obou 
pokusech jim chybělo kousek pověstného sportovního štěstíčka, a  i  když 
sama od sebe očekávala lepší výsledek, v konkurenci 30 družstev obsadila 
pěkné 17. místo.

Celému družstvu a realizačnímu týmu blahopřejeme a děkujeme, že do 
toho šli a ujali se reprezentace nejen sboru, ale i okresu Kroměříž a potažmo 
kraje.

Mgr. Lenka Stojanová, členka SDH

Svět povolání a  profesí,  tak zněl podtitul 
letošního letního soustředění mladých hasičů, 
který se konal v od 7. 8. do 14. 8. v rekreačním 
středisku Chata pod Věží v  Radíkově. První 
zkoušku v podobě povinného testování zvládli 
všichni, do autobusu jsme nabalili vše potřené, 
nezbývalo než zamávat rodičům a vydat se na 
cestu.   Po příjezdu a  ubytování, bylo potřeba 
rozdělit táborníky do skupinek, aby si mohli 
vymyslet své názvy, vyrobit erby a  trička. To 
už byl ten správný čas vyrazit do lesa na dře-
vo a připravit táborák. Tím začalo naše týdenní 
dobrodružství. 

Jak již bylo v úvodu zmíněno, celotáborová 
hra se nesla duchu povolání a profesí.  V neděli 
se z nás stali hudebníci. Vyzkoušeli jsme si, jak 
je někdy složité udržet rytmus, přidat k  němu 
pohyb, vyrobili jsme si rachtadla. Došlo i na po-
hybové hry, zazpívali jsme si a někteří se pokusili 
hrát na cajon. Svůj sluch a postřeh jsme si ověřili 
při hudebním pexesu, kdy jsme hledali ukázky, 
které k sobě patří a snažili se určit jejich název, in-
terpreta nebo jiný podobný znak. Své zkušenosti 
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a inspiraci jsme využili při vymýšlení táborových 
pokřiků, které jsme i náležitě přednesli. Pondělí 
bylo věnováno cestovatelům a  dobrodruhům. 
Nejdříve jsme se vydali na Cestu na Věž, v netra-
diční stolní hře jsme si užili nejen dobrodružství, 
ale i spoustu legrace, potrénovali jsme svou trpě-
livost a  plnili zapeklité úkoly. Odpoledne jsme 
navštívili vojenský Fort. Po prohlídce s výkladem, 
jsme měli možnost zažít opravdové dobrodruž-
ství při rozdělávání ohně pomocí křesadla, vrhání 
hvězdice či nože, hledání pokladu pomocí detek-
toru kovu, poznávali a určovali jsme přírodniny 
a přírodní chemikálie a pokusili se o netradiční 
záchranu raněného do kopce, naštěstí tím raně-
ným byla jen fi gurína.

Na úterý byl připraven Den se záchranáři. 
Dopoledne jsme se dozvěděli spoustu informací 
od paní lektorky z ČČK, zopakovali jsme zákla-
dy první pomoci, nahlédli jsme do tajů masko-
vání zranění, pro všechny byla velkým zážitkem 

cesta s alko a drogo brýlemi. Odpoledne za námi 
přejeli policisté, kteří nám přiblížili svoji práci, 
předvedli své vybavení.   Samozřejmě nesměli 
chybět ani hasiči a jejich práce. V připraveném 
překážkovém běhu plném úkolů, jsme se jim 
pokusili alespoň trochu přiblížit. Ve středu jsme 
se vydali do vesnice, po návštěvě obchodu a dět-
ského hřiště, jsme při cestě zpět potrápili svou 
paměť a snažili si zapamatovat co nejvíce hesel. 
Svou představivost, šikovnost a přesnost jsme si 
ověřili při stavbě věže ze špaget a kelímků. Ve 
čtvrtek jsme se na celý den ocitli mezi zvířaty, 
nejdříve v  improvizované zoologické zahradě, 
kde jsme se pokusili zodpovědět na zapeklité 
otázky ze zvířecí říše a rozpoznat zvířata pomocí 
očí, stop a srsti. Ze zoologů a chovatelů jsme se 
stali pravými lovci safari a snažili se ulovit a pro-
dat co nejvíce zvířat a musíme říct, byl to tedy boj.
V  pátek jsme si vyzkoušeli záludnosti práce 
číšníků, malířů a  zahradníků. Za každou dob-

ře odvedenou práci náleží zasloužená odměna, 
byl tedy nejvyšší čas najít správný kód k trezoru, 
kde se ukrývaly krásné ceny za nasbírané stříbr-
ňáky a zlaťáky.

Během týdne došlo i  na tradiční hasičský 
trojboj (střelba ze vzduchovky, vázání uzlů 
a  práce s  hadicí), zopakovali jsme si požární 
ochranu, topografi cké značky, zahráli jsme si 
spoustu her, Bingo, atd.

Nenechali jsme si ujít příležitost a  za hla-
sitého povzbuzování jsme v  přímém přenosu 
fandili na dálku našemu kamarádovi Víťovi na 
Mistroství světa.

Ve vyjmenování bychom mohli ještě dlouho 
pokračovat, opět to byl týden nabitý spoustou 
zábavy, zážitků, upevnění kamarádství atd. Užili 
jsme si to všichni, i když bylo nutné se rozloučit, 
už teď se těšíme na příští rok a další dobrodruž-
ství.

Mgr. Lenka Stojanová, vedoucí tábora

Plavba Jitřního poutníka

Zápis z lodního deníku
V sobotu 14. srpna jsme se po příjezdu do Kelče kouzlem přenesli do 

Narnie a  nalodili jsme se na Jitřního poutníka. Zjistili jsme, že musíme 
plout do neznámých vod, a hledat narnijské lordy, kteří byli v minulosti 
vyhnáni zlým králem Mirazem. Čekala nás tedy dlouhá a náročná cesta. 

Na Osamělých ostrovech jsme pomohli vysvobodit otroky ze zajetí 
a také jsme zde doplnili zásoby na dlouhou plavbu. V přístavu se také ote-
vřelo kasíno Monte Kelč, kde námořníci mohli utratit nějaké ty chechtáky. 

Další zastávkou byl Dračí ostrov, kde se si-
tuace trochu zkomplikovala, když se Eustác pro-
měnil v draka.  Dalším problémem byla noční 
bouře a vydatný déšť. Museli jsme tedy změnit 
kurz, a k dalšímu ostrovu plout přes Svatý Hos-
týn. Zde jsme nakoupili nějaké zásoby i suvený-
ry pro příbuzné. 

Následující den jsme zakotvili na Ostrově 
hlasů, kde jsme narazili na zvláštní obyvate-
le – Monopody. Malé človíčky s jednou velkou 
nohou, které zaklel čaroděj, aby byli neviditelní. 
My jsme jim však pomohli kouzlo prolomit. 

Předposlední den naší plavby jsme dorazili 
na Rámanduúv ostrov, kde jsme krátce zakotvi-
li, a protože většina posádky měla hlad, museli 
jsme získat suroviny, postavit pece z přírodních 

materiálů a upéct chleby. Po setmění byla tajná porada kapitánů, kde se 
řešilo, jak budeme postupovat dále. 

Poslední den jsme dopluli až na samotný konec světa, kde jsme potkali 
Aslana. 

Letošní farní tábor v  Kelči se vydařil. Užili jsme si spoustu zábavy, 
poznali nové kamarády a něco nového se i naučili. Děkujeme všem dětem 
i rodičům za podporu a těšíme se na příští roky.  

Vedoucí

Sokolské dětské sportovní odpoledne 26.6.2021

I když se sestry a bratři jevili celkově vyčer-
paní z oslav 150 let založení T.J. Sokol Morkovice, 
bylo příjemnou povinností nastavit prázdnino-
vou atmosféru pro naše nejmenší, kteří  koncem 
školního roku alespoň částečně ošlapali školní 
přezůvky, které na podzim po chvilkové radosti 
ze vzdělávacího procesu opět  uložili k zimnímu 
spánku. Pohybové aktivity dětí a zdravý sociální 
vývoj vyplývající ze společného pohybu, byly už 
druhým rokem upozaděny a naši potomci po-
užívali pouze svaly oční, při zajisté pozorném 
sledování distanční výuky na svých monitorech. 
Začátkem prázdnin osoby pověřené udržová-
ním strachu asi odjeli na zasloužené dovolené 
do zahraničí a my jsme s dětmi a  jejich rodiči 
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T.J. Sokol Morkovice, 
již 150 let součástí veřejného života nejen v Morkovicích

Rozloučení s prázdninami 28.8.2021

Pro všechny bratry a  sestry z  jednoty So-
kola morkovského, se celé jaro roku 2021 neslo 
v  duchu příprav na oslavy 150. výročí založení 
jednoty, které historicky náleží na červen 2021. 
Přes zimu jsme intenzivně pracovali na studiu 
historických materiálů dochovaných u  nás na 
jednotě nebo získaných v  kroměřížském archi-
vu. Čím více přibývalo poznatků o práci našich 
předchůdců, o to více sílila nejistota, zda také my 
zvládneme důstojně oslavit toto významné jubi-
leum. Naštěstí se v  jednotě našli obětavé sestry 
a bratři, jejich známí a kamarádi, kteří neváhali 
přiložit k dílu nejen ruce, ale i bystrou mysl s not-
nou dávkou kreativity, vlastního volného času 
a výtvarného talentu, za což jim patří obrovský 
respekt, dík a  uznání. Záměrně nebudu uvádět 
žádná jména těch, kdo se na přípravách či jinak 
podíleli, jelikož bych určitě na někoho s díky za-
pomněl, což by byla neodčinitelná škoda.

Sestry se v pravdě silou lví vrhly na tvorbu 
panelů s  obrazovým a  informačním materiá-
lem a  vrcholným počinem jejich snažení byla 
závěrečná slavnostní výzdoba sálu a  budovy. 
I  samotní bratři, kteří pracovali na dokončení 
úprav zahrady, kde byl na jaře instalován nový 
plot a betonový plácek s basketbalovým košem, 
byli udivení nádhernou výzdobou a  nešetři-
li slova chvály. Nesmíme zapomenout také na 
Střední školu hotelovou a služeb Kroměříž, kte-
rá dodala některé dekorace. Celá výzdoba byla 

Jak prázdniny rychle začaly, přiblížil se také rychle jejich konec a bylo 
nutné se s nimi důstojně rozloučit. Pro tělocvičnou jednotu jako je Sokol 
Morkovice, přichází do úvahy pouze varianta založená na společném po-
hybu s našimi nejmenšími, nejlépe zábavnou a zajímavou formou. Počasí 
nás nemohlo zastavit. Krátký déšť na úvod vypadal hrozivě, ale při pohle-
du na scházející se děti, ze kterých vyzařovala touha a zvědavost vyzkoušet 

konečně mohli rozpohybovat těla, která už tak 
zoufale toužila po společně strávených chvílích 
plných sportu, soutěží, her, zábavy a  dětského 
smíchu. Dětský sportovní den v  sokolské za-
hradě proběhl 26.6.2021 a rozhodně se bylo do 
čeho zapojit. Svoje dovednosti měli děti mož-

si společně také něco jiného, než prožívali se svými rodiči o prázdninách. 
Možná i proto se bohové nečasu smilovali a s krátkým zpožděním mohla 
být spuštěna všechna stanoviště za vydatné podpory vynikajícího DJ Jirky 
Dosoudila, který svým bublifukem děti naprosto konsternoval. Velkému 
zájmu se těšilo malování na obličej, malování na kamínky, chůze po laně, 
kroket, panák, hod na koš, chůdy a letos poprvé střelba ze vzduchových 

zbraní na naší úplně nové a bezpečnější 
vzduchové střelnici s vyzkoušením růz-
ných typů vzduchových pušek, pistolí, 
revolverů a  také ukázkami chladných 
zbraní. Po setmění už večer opanovala 
skupina Fuerza del Fuego se svojí  oh-
ňovou a světelnou show za povzbuzo-
vání nadšeného publika.

Milí malí přátelé doufám, že nám 
zachováte přízeň, užijete si možnost na-
vštěvovat vzdělávací ústav formou pre-
zenční výuky dokud to půjde a příště se 
opět všichni zdrávi uvidíme na akcích 
pořádaných T.J. Sokol Morkovice.

Viktor Bleša 
starosta T.J. Sokol Morkovice

nost rozvinout v  disciplínách jako lukostřelba, 
hod na koš, jízda na koloběžce, chůze na chů-
dách a laně, skákání v pytli, panák a číšnické do-
vednosti. Celé odpoledne zpříjemnil také svým 
vystoupením kouzelník Michal s modelováním 
balónků a  o  dobrou atmosféru se postaral DJ 

Jarda. Všichni malí sportovci byli za svoje výko-
ny odměněni drobnými sladkostmi, pohárkem 
malinovky a  zcela určitě zaslouženým špekáč-
kem.  Čerstvý vzduch, společný pohyb a radost 
pro děti, bude pro naši jednotu patřit vždy mezi 
nejdůležitější aktivity i v dalších letech.

j ý y y y

koncipována v  národních barvách s  důrazem 
na slovanskou identitu moravského folklóru se 
silným vlivem české (československé) státnosti. 
Snad bychom udělali radost bratřím zaklada-
telům, že jejich myšlenka jeví se stále živoucí 
a jejich snažení o upevnění českého národního 
uvědomění má stále svoje pokračovatele.

Termín samotných oslav byl s velkým před-
stihem stanoven na 12.6.2021, kdy do poslední 
chvíle nebylo jisté, jak se rozhodnou příslušné 
úřady vzhledem k probíhající celosvětové pani-
ce. My jsme ale byli připraveni celou věc úspěš-
ně dokončit a  matka příroda naše odhodlání 
odměnila i vynikajícím počasím. Už v předvečer 
tohoto významného dne panoval na sokolovně 
v Morkovicích čilý ruch na přípravě pohoštění 
a také se prováděly poslední úpravy na slavnost-
ním programu.

A  je to tady! Nadešel den, který nám měl 
ukázat, co jsme nestihli, podcenili či nedotáhli, 
ale také den kdy jsme s  hrdostí oblékli sokol-
ské kroje a  veřejně se přihlásili k  myšlenkám 
a  postojům bratrů Tyrše a  Fügnera, které byly 
také v Morkovicích s nadšením přijaty už před 
150 lety. Po přivítání s hosty z bratrských jed-
not a župy Hanácké, obce legionářské, zástupci 
spolků v  Morkovicích a  zástupci města Mor-
kovice-Slížany a  ostatních hostů, jsme se seřa-
dili před sokolovnou a  za doprovodu dechové 
hudby se slavnostní průvod odebral k Pomníku 

padlým k provedení pietního aktu s položením 
věnců. Během slavnostní a pietní části byly k vi-
dění také vyšívané prapory bratrských jednot 
z  Třebětic, Bystřice pod Hostýnem, historický 
prapor legií, slavnostní prapor bratrského SDH 
Morkovice a samozřejmě také historický prapor 
Sokola morkovského z roku 1931. Po pietě, pro-
nesených projevech a  zaznění statní hymny se 
slavnostní průvod odebral zpět do útočiště mor-
kovských sokolů, kde následoval krátký oddech 
před mimořádným zasedáním. Ve slavnostně 
vyzdobeném sále sokolovny proběhly zdravice 
hostů, nahlédnutí do minulosti jednoty, před-
stavení vize budoucnosti a  ocenění nejstarších 
členů bronzovou medailí za jejich přínos při 
znovuobnovení  Sokola v  Morkovicích začát-
kem devadesátých let. Příjemné společně stráve-
né chvíle byly zakončeny slavnostním obědem.  
Odpolední program na sokolské zahradě zahá-
jilo slavnostní dekorování historického praporu 
jednoty pamětními stuhami města Morkovice 
–Slížany a  České obce sokolské. Kulturní, cvi-
čební a sportovní program zahájil pěvecký sbor 
Cantus Morkovice, jehož vystoupení  mělo jako 
vždy vysokou až profesionální úroveň.  Veselé 
hry s hasičskou písničkou předvedla přípravka 
SDH Morkovice, která je nám velkým vzorem 
co se týká práce s dětmi ve spolcích. Následovala 
ukázka herních aktivit ZŠ Morkovice, se kterou 
naše jednota úzce spolupracuje. Svět synchro-
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Moravian tank – závod v tahání těžkých břemen

Český název by mohl být Moravský tank, jde o závod v soutěžní dis-
ciplíně tzv. weight pulling (tahání těžkých břemen), na kterém se utkávají 
nejlepší psí siláci. V Morkovicích byl tento závod 26.6.2021 pořádán po-
prvé a rozhodně ne naposledy. Tato disciplína je hodně rozšířena zejména 
u severských plemen (malamut, hasky, samojed apod.) V dávné historii, 
v dobách zlaté horečky na Aljašce se vypráví o sázce, zda-li pes roztáhne 
na saních náklad o příslušné hmotnosti nebo ne.

V areálu Kynologického spolku Morkovice máme vozík, který je usa-
zený na kolejnici. Celkem má dráha délku 10m, avšak zapřažený pes, má 
za úkol, vozík táhnout 4,8m od začátku dráhy, poté když tuto vzdálenost 
utáhne, je v cíli. V každém závodě má pes 8 tahů, na kterých se postupně 
přidává závaží. Po celou dobu tahu psa se handler (psovod) nesmí psa 
nijak dotknout. Pes tahá na speciálním tažném postroji, který je určen 
k tahu těžkých břemen. Vítězem kategorie se stává pes, který utáhnul nej-
větší hmotnost. Kategorie se dělí jednak podle pohlaví (pes/fena) a jednak 
podle hmotnosti psů (do/nad 15kg, do/nad 20kg, do/nad 26kg, do/nad 
36kg).

Celkem se závodu zúčastnilo 42 psů, a to i ze Slovenska, v zastoupení 
byla tato plemena: stafordšírský bullteriér (SBT), americký stafordšírský 
teriér (AST), americký pitbullteriér (APBT), americký buldok a francouz-
ský buldoček.

Začínalo se na váze 150 kg, kde excelovala fenka francouzského bul-
dočka Stela, která utáhla při svých 8,70kg celou vzdálenost. Desetiná-

sobnou hmotnost utáhnul pes stafordšírského bullteriéra Beny, který se 
dostal na 1500kg. U další kategorie exceloval americký pitbullteriér Togo, 
který se dostal na váhu 2200kg a o 600kg víc utáhnul bezkonkurenčně 
americký buldok Arny, který zdolal váhu 2800 kg.

V areálu bylo okolo 70ti lidí, nebyli to jen závodníci, ale i pomocníci 
a rodinní příslušníci. Dokonce k nám zavítalo i pár cyklistů, kteří jeli oko-
lo po cyklostezce, která s námi sousedí.

nizované dokonalosti nám přiblížily mažoretky 
Minipanenky spadající pod Dům dětí a mládeže 
v Hranicích, ovšem s těsnou vazbou na Morko-
vice-Slížany, v  průběhu odpoledne jsme měli 
možnost lad a  krásu obdivovat ještě ve dvou 
sólových vystoupeních. Poté již prostor pro cvi-
čení ovládli naše fantastické ženy z oddílu cvi-
čení ve stylu Zumby. Odpočinkovou a příjemně 
poslechovou část programu opanoval famózní 
Honza Brablík, který si vystřihl nejeden světový 
hit s vlastním doprovodem na elektrický klavír. p ý

Pomalu začínalo jíti do tuhého, kdy se schylo-
valo k události v novodobých dějinách jednoty 
naprosto ojedinělé, a to veřejné cvičení mužů ve 
skladbě přizpůsobené našim gymnastickým do-
vednostem. Drobné nepřesnosti byly kompen-
zovány lvím nasazením a po tomto heroickém 
výkonu nakonec přišel i  zasloužený potlesk. 
Zbýval už jen společný tanec našich žen a tan-
cechtivého publika se sklenkou dobrého moku 
si poté vychutnat vystoupení cimbálové muziky 
Grande Moravia, která předvedla show nabytou 

moravským folklórem na té nejvyšší úrovni. 
O večerní  taneční zábavu se postarala skupina 
Skarlet rock, která sypala jednu rockovou pecku 
za druhou až do ranních hodin.

Jak se oslavy povedly, nechť hodnotí histo-
rie a pamětníci s  časovým odstupem, ale nám 
s  vámi všemi  přátelé bylo fajn a  tak by tomu 
mělo být na každé oslavě, zvláště takto výjimeč-
né.

S úctou, Viktor Bleša 
starosta T.J. Sokol Morkovice
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Zdravím všechny občany a příznivce FC Morkovice!

VéDéčko ve finále 
Dětské Porty

Tak jak se situace v předchozích čtvrtletích nevyvíjela úplně dobře, 
tak se v tomto čtvrtletí snad vše obrací k lepšímu a všichni můžeme spor-
tovat a dělat konečně aktivity v plném nasazení. Během tohoto období 
se podařilo uskutečnit hned na začátku prázdnin zábavu v areálu letního 
kina s kapelou Kameron. Akce se vydařila a všem, kteří se jí zúčastnili, 
děkujeme. 

Konečně se také rozjely nejen tréninky všech kategorií, ale už i zápasy, 
a to nejen přátelská utkání. 

V červenci FC Morkovice pořádalo první fotbalový kemp pro děti. Toho 
se zúčastnilo 39 dětí, což bylo nad naše očekávání. Celý kemp se velice po-
vedl a děti i rodiče byli velmi spokojeni a těší se na příští rok, kdy plánujeme 
udělat další kemp. Za organizaci a celou přípravu chci poděkovat Jakubovi 
Kapounkovi, který vše skvěle zvládl a patří mu obrovský dík. Dále je třeba 
poděkovat trenérům, kteří se dětem věnovali celý týden, a že to ne-
bylo vždy úplně jednoduché s tolika dětmi. Díky patří Petru Bíbrovi, 
Jakubu Rosickému, Jiřímu Večerkovi a Davidu Jarkovi. Dále je třeba 
poděkovat za pomoc i Kristýně Kapounkové, která nám pomáhala 
s  přípravou svačin a  úklidem klubovny, kde děti svačily, obědvaly 
a také mohly trávit pauzy mezi tréninky. Nesmím zapomenout podě-
kovat Mateřské školce Morkovice za možnost odběru obědů pro děti. 
Paní kuchařky zaslouží poděkování, neboť obědy byly výborné a děti 
spokojené :-) Děkujeme také městu Morkovice-Slížany za možnost 
využití areálu koupaliště. Akce byla ukončena pátečním opékáním 
špekáčků, kde se děti pobavily, zahrály si nakonec fotbal proti rodi-
čům a všichni byli spokojeni. Ještě jednou všem díky a budeme se 
těšit na další takovou povedenou akci a spokojené děti a rodiče.

V  srpnu se konečně rozjela mistrovská sezóna, kdy začala 
hrát téměř všechna mužstva s výjimkou těch nejmenších – školič-
ky. A mužstvo vstoupilo do sezóny úspěšně, neboť prozatím (do 
uzávěrky zpravodaje) nepoznalo porážku a má na kontě 2 vítěz-
ství a 2 remízy a zatím jsme na předních místech tabulky. Věřím, 
že to tak bude i  nadále a  budeme bojovat o  nejvyšší příčku. B 
mužstvo, které se přihlásilo do Okresního přeboru, nezačalo tak 
dobře a prozatím má na kontě pouze 1 vítěz-
ství a 3 porážky. Ale věřím, že vše bude lepší 
a odrazíme se k  lepším výsledkům i umístění 
v  tabulce. Mládežnické celky odehrály proza-
tím méně utkání a věřím, že i jim se bude dařit 
a hlavně je fotbal bude bavit. 

4. 9. 2021 proběhlo v Kroměříži celorepub-
likové fi nále Dětské Porty, kde získali ve své ka-
tegorii parádní 2. MÍSTO a jejich písnička SNY 
VELKÝ MÁM byla ohodnocena AUTORSKOU 
PORTOU.

Na ukončení prázdnin jsme zorganizovali zábavu s kapelou MOTUS. 
Akce nebyla úplně podle očekávání, neboť bylo docela chladno, ale i tak se 
sešlo okolo 170 platících účastníků, kterým opět děkujeme. 

V plánu máme do konce roku další akce. 17.9. se v areálu letního kina 
uskuteční podzimní zábava s  kapelou Kameron a  poté je v  plánu 3.12. 
Mikulášská zábava v Sokolovně. Věřím, že si na tyto akce najde cestu co 
nejvíce příznivců dobré zábavy. Na všechny se těšíme.

Všem chci poděkovat za podporu a přízeň a věřím, že už bude jen lépe 
a  snad se nebude zase omezovat kvůli vládním nařízením. Všem sport 
a setkávání se chybělo, tak věřme, že už bude vše jako dříve.  

Děkuji a přeji všem hlavně zdraví a pohodu.
Za FC Morkovice, z. s. 

Ing. David Vlček, DiS., prezident FC

Celkově vnímáme závod za velmi vydařený, počasí stálo při nás a tep-
loty nebyly v nějakém extrému. 

Ráda bych za vydařený závod poděkovala celému organizačnímu 
týmu, za neskutečné nasazení! Dále je potřeba poděkovat Alešovi Nová-
kovi z občerstvení Krmelec, že se o nás tak hezky a vzorně staral s pravi-
delným přísunem potravin i tekutin. Za krásné fotky děkujeme Michaele 
Juhásové ze Slovenska, která původně jela závodit, ale nějak tomu nebylo 
přáno.

No a  nakonec to nejlepší, a  to poděkování všem, kteří tento závod 
podpořili, jmenovitě: Město Morkovice-Slížany, Technické služby Mor-
kovice-Slížany, Stavebniny Kojetín, Bioveta s.r.o., Platinum krmiva, Vita-
kraft , Lucifer´s Kennel a Orange county.
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Zpáteční lístek: Pátrá celá ves

Vítejte milí přátelé života dětského, v mém 
vláčku, supícímu zpět do dětských let.

Není tomu tak dávno, když mne oslovila 
má starší sestřička Marta a navrhla mi, abych 
napsal jednu epizodu z  mého dětství ve Slí-
žanech. Věřte mi, že jsem moc nebyl nadšen. 
Řekla to asi takhle: „Napiš, jak tě hledala skoro 
celá vesnice, a všichni jsme byli z  tebe na in-
farkt.“

„Nemyslím si, Marti, že by to bylo vhodné, 
sdělovat tuto zápornou epizodu všem na odiv,“ 
odpověděl jsem a byl jsem také sám sobě pře-
svědčen, že se nebudu chlubit tím, kterak jsem 
způsobil pobouření ve Slížanech svým neuvá-
ženým jednáním.“

„Jen to napiš! Ty píšeš jen o krásných oka-
mžicích, ale nechceš se pochlubit také svými 
průšvihy. Jen to napiš, ať vidí, žes nebyl jenom 
ten hodný chlapec, ale že v  tobě také sídlil 
čert, který nás všechny skoro přivedl do ne-
mocnice s infarktem a babičce mohl přivodit 
smrt!“

Hodně dlouho jsem o tom přemýšlel. Na-
konec ve mně převládl pocit, že i špatné oka-
mžiky mohou být těmi, které jsou nakonec 
odpuštěny a  jsou i  s  trochou nadsázky, řekl 
bych, také humornými. A  tak jsem se roze-
psal o  mém dětském průšvihu, který tenkrát, 
v mých čtyřech  letech, vyvolal mezi blízkými 
ve Slížanech pozdvižení, a v duších dospěláků 
pocit strachu o malé neodpovědné mrně.

Jak jsem již mnohokrát psal, miloval jsem 
domácí zvířectvo na babiččině dvorku, rád 
jsem se s ním mazlil a doslova jsem se choval 
tak, jako ta zvířena. Také jsem uváděl, že když 
mi bylo ouvej nebo jsem byl na někoho nazlo-
bený, uvelebil jsem se v jesličkách své milované 
kozy Rohaté a tam jsem přebýval, dokud mne 
zloba nepřešla.

Nevím, jak tomu bylo v  ten kritický den, 
ale asi jsem nedosáhl něčeho, po čem jsem tou-
žil, či přímo bažil. Co mi tedy zbývalo? Ode-
bral jsem se k Rohaté, ale ouha! Babička u mé 
milované kozenky seděla na stoličce a  dojila 
mlíčko. Musel jsem najít jiné tajné zázemí. Ale 
kde?

Potichu jsem se přemístil do chlívku k ču-
níkovi. Ten na mne ale neměl čas. Ležel si 
v čerstvé slámě, opřen hřbetem o stěnu a nevě-
noval mi pražádnou pozornost. Nedivil jsem se 
mu. Před chvílí se pořádně nadlábnul a musel 
odpočívat.

Kurník jsem minul, protože všechny sle-
pičky zobaly na dvoře a  snášely vajíčka ve 
slámě na „hůře“. Prošel jsem kolem dveří, ve-
doucích do dědečkova zakázaného království, 
tedy do dílny „pod kůlnou“. Tam bych byl jistě 
velmi brzy nalezen, protože mé objevovatelské 
choutky každý znal.

Zamířil jsem tedy nahoru do zahrady, ale 
ani tam jsem nenašel příhodnou trucovnu. Ve 
stodole bylo příliš horko. Však byl den, kdy na 
obloze nebylo mráčku, i když babička tvrdila, 
že „bude dnes pořádná bouřka“. Do plevníku 
jsem zalézt nechtěl, protože jsem měl s  tímto 
příbytkem nedobré zkušenosti a vybírání ost-

rých plev z trička a trenýrek mě už dávno pře-
stalo bavit.

Cestu k lesu jsem zamítl, když jsem se po-
díval, jak je daleko. Nezbylo mi nic jiného, než 
se zase vrátit na dvorek a buď vymýtit z hlavič-
ky mé rozrušení a být zase hodný chlapec, nebo 
hledat ještě další přístřeší.

A věřte nebo nevěřte, já ho našel. Zrovna 
v místech, kde jsem ztratil veškerou naději. Můj 
zrak zavadil o třípatrový domeček pro králíky 
angoráky, které babička chovala na angorskou 
vlnu. A samozřejmě také na maso, o tom neby-
lo pochyb. Králičinec měl tři patra. Pět kotců 
bylo v přízemí a ty byly prázdné, nad nimi byly 
kotce obsazeny samicemi s mláďaty a několik 
z nich bylo domovem pro samce.

Našel jsem si příhodný kotec v  nejnižším 
podlaží, pěkně vystlaný suchou slámou, zřejmě 
připravený pro další rodinku a vlezl jsem do-
vnitř. Byl jsem mrně, tudíž mi nevelký prostor 
vyhovoval. Mohl jsem se uvnitř pěkně schoulit 
do klubíčka a přemýšlet o problémech dětské-
ho života. Asi jsem nepřemýšlel, protože jsem 
okamžitě usnul. Přestal jsem i  vnímat tiché 
chroupání ostrých zoubků do mrkviček, řepy 
a čerstvých listů této plodiny a také dupání no-
žiček nade mnou.

Spící Mireček si v tom okamžiku neuvědo-
moval, jaké chvíle vyvolá v srdcích dospěláků. 
Začalo to už v poledne, kdy babička připravi-
la oběd a  svolávala všechny ke stolu. Jedlíků 
nebylo mnoho. Hlavní osobou byl dědeček, 
který se vrátil s  vozem odněkud z  pole, kam 
vystartoval již za brzkého jitra, moje sestřička 
Martička, která byla se mnou na prázdninách 
s  úkolem mne hlídat, pak sestřenice Marie 
a bratranec Váca. A samozřejmě Mireček, tedy 
já, který se však ke stolu nedostavil.

I rozeběhly se děti do všech stran a usilov-
ně volaly a  pátraly po zatoulaném klučinovi. 
Vrátily se do kuchyně bezradné.

„Nikde není, byly jsme i ve stodole,“ hlásily 
jeden po druhém.

Babička usoudila, že ten malý cestovatel 
se zase někde toulá a nabrala všem ten nejla-
hodnější oběd, jaký uměla jen ta naše milovaná 
babička. Jen dědeček byl trochu mrzutý, že mu-
sel tak dlouho čekat. Vždyť měl na odpoledne 
naplánovanou další práci, kterou chtěl zakončit 
návštěvou v místní hospodě a svlažit si útroby 
jednou zelenou a plíce si „prorajbovat“ dýmem 
z  „viržinka“. A  samozřejmě také rozpravou 
se sousedy o  tom našem hospodářství, úrodě 
a nekalostech, které se v dědině dějí.

A Mireček stále odpočíval a vůbec ho neza-
jímalo, že nastal čas večeře a místo u stolu bylo 
stále prázdné.

To už ale bylo podezřelé všemu osazenstvu 
statku. Babička se začala modlit k Bohu, Mar-
tička byla nazlobená, řekl bych přímo „vzteklá“, 
že neví, co je s bratrem a dědeček zuřil, že si po 
návratu domů, nemůže odpočinout a vyslech-
nout si informace z rádia, umístěného nad jeho 
vlastnoručně pletenou proutěnou seslí.

V domě začala vládnout nervozita a strach. 
Babička vyslala znovu všechny děti do míst, 

kde  jsem rád pobýval. A  nebylo těch míst 
málo. Samozřejmě, že se odtud vrátily s nepo-
řízenou.

„Michale,“ roztřeseným hlasem oslovila 
babička dědečka, „zapřáhni a  jeď k  našemu 
lesu. Možná je tam. Tam k tomu dubu, on tam 
rád zdolával ten proklatý strom. Snad z  něho 
nespadl a něco si neudělal.“

Dědeček, neodporujíc, zapřáhl do vozu 
a vydal se k lesu. Jsem přesvědčen, že on tam 
také nepochodil.

Co čert nechtěl, babičce se její předpověď 
vyplnila. Ráno přece prohlásila, že bude dnes 
pořádná bouřka. A  byla. Navečer se nebesa 
protrhla a na vyprahlou zem začaly padat pro-
vazce vody.

Dědeček se vrátil bez vnoučka a  pořádně 
promoklý, takže před babičkou vyvstal druhý 
důležitý úkol. Tím bylo zachránit dědečkovo 
zdraví.

Snad v  ten okamžik se babička rozhod-
la vyslat bratrance, sestřenici a mou sestřičku 
k  nejbližším sousedům, aby jim bylo sděle-
no, že se postrádá čtyřletý Mireček. Bijovi ze 
sousední chalupy a  snad ještě několik tetiček 
a strýčků z uličky se vydalo do zahrad a do polí 
hledat ztracence. Byla z  toho opravdu velká 
pátrací akce, jak mi bylo později všemi vypo-
vězeno.

Nebudu dále všechny napínat. Mireček se 
prostě nenašel. Jak bych teď mohl říci, všichni 
hledali špatně. A  jak to skončilo? Mireček se 
našel sám.

Jak tak krásně spinkal mezi králíky, na 
nebesích se rozsvětlilo a prásklo to tak, že za-
drnčelo sklo ve všech oknech a hrom probudil 
i spícího kloučka.

Jistě jsem se lekl, bál jsem se hromů a bles-
ků a  nebyla u  mne babička, která by zapálila 
hromničku, která by mne ochránila před hro-
mem a bleskem.

A  tak jsem se vysoukal z  malého kotce 
a bojácně jsem přeběhl těch několik metrů od 
kotců ke dveřím domu. I  to stačilo, aby se ze 
mne stal úplně promočený vodník. Vřítil jsem 
se do kuchyně a  vrhl se do náruče milované 
osoby, která z ničeho nic, počala plakat. Sevřela 
mne do náručí a já už jsem v tom silném objetí 
přeslechl hubování, hudrování a také radostné 
výkřiky tetiček, které zůstaly s babičkou, aby ji 
přesvědčovaly o tom, že všechno dobře dopad-
ne.

A dopadlo, nebo ne?
Myslím si, že by takového pátrání nebylo 

ani třeba, kdybych se nemusel nad něčím, a to 
už si opravdu nepamatuji nad čím, rozhněvat.  

Ale děti jsou děti. Co my můžeme vědět, 
čím se jejich myšlenky zabývají a co je přive-
de do stavu, kdy na něco, či někoho zanevřou? 
Mohou to být i maličkosti. Jejich citlivá dušička 
je křehká. To si musíme my, dospěláci, přede-
vším uvědomit. A když tu malou dušičku bu-
deme hladit, nebudeme muset volat sousedy, 
aby nám pomohli tu křehkost zase najít.

Tak zase příště, přátelé. 
Váš Ing. Mirko Králík
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Věděli jste, že tyhle mlýnky PORKERT® putují do celého světa právě z Morkovic?

Firma Hanhart Morkovice s.r.o., která působí 
pod tímto názvem v Morkovicích od roku 1999, 
nemá svůj výrobní program postavený jen na své 
strojírenské činnosti. Ačkoliv je obrábění kovů 
její neodmyslitelnou součástí již od roku 1958, 
kdy zahájila svou činnost jako státní podnik Pal 
Magneton, hledá i  jiné naplnění svých kapacit. 
Proto již 9 let musí každý mlýnek značky POR-
KERT® vyjet bránou z fi rmy Hanhart Morkovice 
s.r.o. Tušili jste to?

KDE SE VYRÁBĚLY MLÝNKY POR-
KERT® DŘÍVE

Výroba mlýnků PORKERT® začala v Růženi-
ně Huti ve Skuhrově nad Bělou v Orlických ho-
rách. Za války v této huti pracoval později slavný 
hudebník, skladatel, výtvarník a  herec Jiří Šlitr. 
Během čtyřiceti let po válce se výroba přesou-
vala do různých jiných továren, přičemž mlýnky 
nesměly nést značku PORKERT®. Po sametové 
revoluci byla továrna v žalostném stavu, k ukon-
čení výroby mlýnků PORKERT® zde došlo z hos-
podářských důvodů až v roce 2007.  

KDE SE VZALA ZNAČKA „PORKERT®“
V  roce 1863 se stal správcem Růženiny 

hutě Josef Porkert a od roku 1881 si Růženinu 
huť pronajal. Josefu Porkertovi pomáhali jeho 
synové Vilém a  Eduard, kteří později převzali 
vedení továrny. Ano, značka PORKERT® nese 
jejich jméno! Mlýnky PORKERT® získali věhlas 
v celém Rakousko-Uhersku a později v Česko-
slovensku.

BUDOUCNOST ZNAČKY „PORKERT®“ 
Vlastníkem značky PORKERT® je fi rma 

Hanhart Morkovice s.r.o. a  tuto značku hodlá 
dále rozvíjet. Již nyní můžete na e-shopu www.
porkert-original.cz zakoupit kromě kvalitních 
litinových mlýnků také luxusní nože Vilém 
nebo Eduard (ano, pojmenované po synech Jo-
sefa Porkerta), noblesní sady příborů Emilie, Eva 
nebo Marianna, nebo originální krájecí desky 
Invi, Mitis, Ligni či Robus. Tímto fi rma Hanhart 
Morkovice s.r.o. s  rozvojem značky PORKERT® 
nekončí. Již teď můžeme prozradit, že jsou ve vý-
voji mlýnky na sůl a pepř a další výrobky na sebe 
nenechají dlouho čekat.

Rozvoj činnosti fi rmy Hanhart Morkovice 
s.r.o. s  sebou nese potřebu kvalitních zaměst-
nanců, kteří vždy byli a  jsou důležitou součástí 
fi rmy. I nyní, v důsledku zvyšování poptávek po 
výrobcích, fi rma Hanhart Morkovice s.r.o. obsa-
zuje volná místa: obráběč kovů / obráběčka kovů 
(na CNC strojích), montážní dělník / montážní 
dělnice, konstruktér/technolog / konstruktérka/

technoložka, vedoucí technického úseku, ob-
chodní zástupce / obchodní zástupkyně. Více na 
stránkách fi rmy www.hanhart.cz

Příště, až uvidíte mlýnek PORKERT®, budete 
vědět, že se narodil právě ve Vašem městě – Mor-
kovicích, a že i Vy můžete být součástí fi rmy, kte-
rá tyto krásné výrobky posílá do celého světa.
Ing. Iveta Makovcová, vedoucí ekonomického odd .

VÍKENDOVÉ 
TAXI 

ZDEŇA

722 141 999
MOŽNOSTI ROZVOZU:

FIREMNÍCH VEČÍRKŮ, SVATEB, 
OSLAV A PODOBNÝCH AKCÍ 

KAMENICKÉ 
PRÁCE

Zdeněk
Zaoral

Zborovice

žulové krytí, pomníky, renovace písma aj.

606 846 435
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